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Zpravodaj občanů

Velkých Svatoňovic 
a Markoušovic

2/2024

Vážení a milí spoluobčané,

opět Vás prostřednictvím dalšího, tentokrát 
jarního Zpravodaje všechny zdravím a připo-
juji čerstvé informace o novinkách v naší obci.

Z  kraje roku proběhla ve spolupráci se ze-
mědělským družstvem výsadba ovocných 
alejí, které nejenže obohacují naši krajinu, ale 
také přinášejí možnosti odpočinku a relaxace.
Děkujeme všem, kteří se na tomto projektu 
podíleli, a věříme, že plody těchto stromů bu-
dou všem chutnat.

Bylo vypsáno výběrové řízení na rekonstrukci 
a odbahnění rybníku Aman. Do výběrového 
řízení se přihlásilo celkem 8 fi rem. Nyní pro-
bíhá pečlivé vyhodnocování nabídek, aby 
práce mohly začít co nejdříve. Žádáme Vás
o shovívavost a trpělivost, hotovo by mělo být 
do konce tohoto roku.

Současně pokračujeme v  přípravě výběro-
vého řízení na zhotovitele přístavby školky. 
Vzhledem k  dodatečným požadavkům bylo 
nutné ještě trochu upravit projektovou do-
kumentaci. Do poloviny roku by mělo být vy-
hlášeno výběrové řízení a  vybrán zhotovitel. 
Přístavba bude probíhat tak, aby co nejméně 
omezila chod školky.

Práce spojené s posílením a výměnou veřej-
ného osvětlení v Markoušovicích začaly a bu-
dou dále pokračovat v průběhu tohoto roku. 
Určitě se tím přispěje k bezpečnosti a pohodlí 
našich obyvatel, zlepší se vzhled obce a v ne-
poslední řadě se sníží energetická náročnost.

Přeji vám všem krásné jaro, pevné zdraví a pří-
jemně strávené letní prázdniny a dovolenou.

S pozdravem

Sloupek
starosty obce

Vážení čtenáři,

máte v  rukou číslo našeho Zpravodaje, 
které završuje 8. rok jeho pravidelného 
vydávání. Pro připomenutí – 1. číslo, kte-
ré jsme vydali v  dnešní podobě, vyšlo
v červenci roku 2016.

Jsme za tuto pro někoho krátkou, ale 
pro někoho již poměrně dlouhou dobu 
rádi a věříme, že i pro vás se stal Zpravo-
daj zdrojem informací a zachycení živo-
ta v naší obci.

Rádi bychom mezi členy redakční rady 
přivítali nové spolupracovníky, kteří by 
naši štafetu mohli nést i v dalších letech.

Ale nejen to, jsme vděční i  za náměty
a vaše příspěvky. Ty můžete odevzdávat 

do schránky na obecním úřadě či zaslat na
e-mail zpravodaj@velkesvatonovice.cz.
V případě, že se necítíte být schopni pří-
spěvek samostatně zpracovat, můžete 
oslovit kteréhokoli člena redakční rady. 
Ten zároveň, pokud si to budete přát, 
zachová vaši anonymitu.

Redakční rada pracuje
v nezměněné podobě:

předseda
Viktor Marek – starosta obce

šéfredaktor
Dr. Josef Dvořák

členové – Ing. Libor Kneifel,
Mgr. Eva Prouzová a Ludmila Špetlová

Informace pro občany

Zasedání zastupitelstva
Obecní zastupitelstvo se na svém veřej-
ném jednání sešlo 21. února 2024.

Na úvod vzalo na vědomí rozpočtové 
opatření v  pravomoci starosty, které 
bylo vyvoláno potřebami hospodaření 
obce v závěru roku 2023.

Dále schválilo věcné břemeno pro spo-
lečnost ČEZ Distribuce v rámci pokračo-
vání úprav rozvodů NN v obci.

Pokračovalo schválením příspěvků z roz-
počtu obce pro spolky a organizace pů-
sobící v naší obci a pro podporu činností 
ve prospěch občanů obce.

Schválilo majetkové otázky ve vztahu
k pozemkům pod obecním majetkem.

Z důvodu zachování poštovních služeb 
v obci schválilo přípravu projektu Pošta 
Partner v režii obecního úřadu a případ-
ný odkup objektu dnešní České pošty 
se zámyslem přebudovat jej na byty.
Zároveň schválilo rozšíření počtu za-
městnanců obecního úřadu o  jednu 
pozici (úředník OÚ / pošty).

Na závěr vzalo na vědomí informaci
o novém nájemci K-Klubu.

Redakční rada

Slovo redakční rady

Viktor Marek,
starosta obce Velké Svatoňovice

J. D.
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Vystřihni m

ě a pověs kam
 budeš chtít, ať jsi v obraze.

Kdy a kde jsme pro Vás

Obecní úřad
www.velkesvatonovice.cz 
www.facebook.com/velsvat

Hasičské muzeum je možno navštívit 
po domluvě na tel. 777 113 858,
606 605 524 nebo 607 877 248

Spojení:
tel.: 499 881 860
starosta: 724 180 857
místostarosta: 733 740 275
E-mail: urad@velkesvatonovice.cz

Sběrný dvůr Trutnov:
(Horská 99, Trutnov)
Po, St a Pá 13.00 – 18.00
Út a Čt 8.00 – 13.00
So 8.00 – 12.00
(pouze nebezpečný odpad)

Sběrné místo Velké Svatoňovice:
Po a St 8.00 – 17.00
Út, Čt a Pá 8.00 – 15.00
lze ukládat pouze papír, plast, bio 
odpad, rostlinný olej ze smažení, kovy, 
směsný odpad v pytlích zakoupených 
na OÚ, zářivky, elektroodpad, baterie, 
zákaz ukládaní odpadu k bráně

Sběr nebezpečného odpadu
bude proveden svozem 18. 5. 2024
(bližší informace uvnitř zpravodaje)

Skládka Bohuslavice:
Po - Pá 7.00-15.00
stavební odpad, rozměrný odpad

Reklamace nevyvezení popelnice: 
tel. č. 493 464 117

Obecní knihovna:
Po 17.00 – 19.00

Úřední hodiny:
Po a St 8.00-12.00, 13.00-17.00
Čt 8.00-12.00
Út a Pá Pro veřejnost úřad uzavřen

Poruchy
• dodávky vody

tel. 733 740 273, 733 740 274
(voda@velkesvatonovice.cz)

• obecního rozhlasu
tel. 733 740 273, 733 740 274

• dodávky elektřiny
ČEZ Distribuce poruchy
800 850 860 (volání zdarma)

• dodávky plynu
Innogy 1239

• reklamace nevyvezení popelnice
tel. 493 646 117

VaK Úpice a.s. tel. 499 881 461
tel. 605 984 630

VaK Trutnov a.s. tel. 604 252 528

Vyvážení septiků
a žump:

Sokolovna Markoušovice
Ne, Út - Čt 17.00 – 21.00
Pá - So 17.00 – 23.00
Pondělí zavřeno

Restaurace Na Puškvorci
Ne, Út a Čt 16.30 – 22.00
Pá 16.30 – 24.00
Pondělí, středa a sobota zavřeno

Restaurace

Po, St 13.00 – 16.30
Út, Čt, Pá 8.00 – 11.00

tel: 954 254 235

Pošta

Po - So 6.00 – 19.30
Ne 7.00 – 19.30

Potraviny
Večerka Velké Svatoňovice 388

Areál ZD Velké Svatoňovice
Út a Pá 7.00 – 9.00
(objednání na tel. 775 330 270)

Prodej mléka

MUDr. Radek Cvrček

Dům pro seniory, Velké Svatoňovice 210
Po 6.00 – 12.00
Út 7.00 – 12.00
St 17.00 – 20.00

(objednaní)
Čt 15.00 – 20.00
Pá 6.00 – 13.00

 (12.00-13.00 objednaní)

Ordinace
praktického lékaře

tel. 499 397 525, mobil 776 150 525

Změny provozních dob jsou vyhrazeny.

Út 6.30 – 7.30
ve dvoře ZD

Pekař
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Fakturace vodného a stočného, kanalizace
Ve druhé polovině června proběhnou
v  obci odečty vodoměrů. Fakturace 
bude uskutečněna k  datu 30.  6.  2024. 
Díky novému programu pro evidenci 
vodného a stočného jsou odečty dale-
ko jednodušší a vystavené faktury pře-
hlednější. Většina faktur bude následně 
odeslána odběratelům na e-mail a papí-
rové faktury budou postupně doručeny. 
Splatnost všech bude do 31. 8. 2024.

Rádi bychom upozornili, že pro platby 
vodného a stočného byl v roce 2022 zří-
zen nový účet (20036-1303682349/0800).
Věnujte, prosím, pozornost při zadává-
ní výše uvedeného čísla účtu a  varia-
bilního symbolu. Jednoduše lze zadat 
platbu pomocí QR kódu vytištěného na 
faktuře.

Ve spodní části faktury jsou uvedeny 
Vaše přihlašovací údaje do zákaznické-
ho portálu „Moje vodné a stočné“ na ad-
rese: voda.velkesvatonovice.cz. Zde si 
můžete zadávat samoodečty, stahovat 
faktury a upravovat kontaktní údaje.

V zimním období bylo vyměněno prv-
ních 100 kusů vodoměrů za moderní 
digitální s  dálkovým odečtem. Letos 
máme k  výměně připraveno dalších 
100 kusů. Vodoměr vše ukládá do pa-
měti a  lze z  něho zpětně vyčíst údaje
o teplotě, směru a velikosti průtoku, tla-
ku apod. Popis údajů na displeji nalez-
nete v samostatném článku.

Důrazně upozorňujeme občany napo-
jené na kanalizaci, že pokud používají 
ke splachování část vody z vlastní stud-
ny nebo z  nádrží na dešťovou vodu, 
musí mít buď namontován druhý vo-
doměr, ze kterého se platí pouze stoč-
né, nebo musí platit paušál na stočné 
podle počtu osob v domácnosti. Nový 
program toto umí odhalit.

Dále upozorňujeme, že do kanalizace se 
nesmí splachovat biologicky nerozloži-
telné věci jako např. vlhčené ubrousky, 
gumové rukavice a prezervativy, pleny, 
vložky, hadry, oleje a  tuky. Opakované 
drahé opravy poškozených čerpadel 
zbytečně zvyšují náklady na provoz
a údržbu, a tím i stočné.

V  zimním období byl proveden moni-
toring některých kanalizačních přípojek 
splaškové kanalizace, kde byl zjištěn nátok 
nebo průsak balastních dešťových vod. 
Majitelé budou postupně vyzváni k  ná-

OÚ

Pojízdná sběrna fi rmy TRANSPORT Trutnov s.r.o. bude v sobotu 18. 5. 2024
v naší obci provádět sběr nebezpečného odpadu.

SBĚR NEBEZPEČNÉHO ODPADU
Odebírány budou: nádoby a štětce se zbytky barev, zbytky chemikálií, zářivky, 
výbojky, motorové oleje a maziva, olejové fi ltry, spreje
Vše v množství přiměřeném!
POZOR: domácí spotřebiče a pneumatiky z osobních automobilů POUZE BEZ DISKŮ
bude možno uložit pouze na kontejner na dvoře OÚ, od úterý 15. 5. 2024 od 13:00

Místo a čas přistavení kontejneru:

8.00 – 8.20 hod. parkoviště u dolní prodejny

8.25 – 8.45 hod. parkoviště u OÚ

8.50 – 9.10 hod. parkoviště u autobusové zastávky pod ČD

9.15 – 9.45 hod. u bytovky v Markoušovicích

Žádáme občany, aby předávali odpad POUZE osobně 
ve stanovený čas přímo obsluze sběrny!!!

pravě. Upozorňujeme, že do splaškové kana-
lizace nesmí být napojeny okapy, odtoky ze 
sklepů, odvodnění dvorů, přepady z  jezírek 
apod. Kanalizace musí být utěsněná a zabez-
pečená proti průsaku spodních vod.

Ultrazvukové vodoměry

Od roku 2023 dochází k postupné výměně 
klasických mechanických vodoměrů za vo-
doměry ultrazvukové, které jsou přesnější 
nežli běžné vodoměry. Výhodou pro zá-
kazníka je odečet vodoměru bez nutnosti 
vstupovat do domu, denní přehled o spo-
třebě vody v případě reklamace množství 
odebrané vody, a  v  neposlední řadě chy-
bová hlášení přímo na ciferníku vodoměru, 
která ho informují o možných problémech 
na vnitřní vodovodní instalaci.

Chybová hlášení (info kódy), která se 
na ciferníku objeví, informují zákazníka
o tom, že:

LEAK – Během posledních 24 hodin nebyl 
zaznamenán nulový průtok ve vodoměru 
po dobu nejméně jedné nepřerušované 
hodiny. (Možnost netěsnosti kohoutku, 
splachovacího zařízení, pojistného ventilu 
a podobně.)

BURST – Průtok vody překračoval hodno-
tu Q3 (u  běžných domovních vodoměrů 
2,5 m3/hod) po dobu nejméně půl hodiny, 
což může signalizovat větší únik vody z in-
stalací domovního rozvodu.

TAMPER – Pokus o nedovolenou manipu-
laci s vodoměrem.

DRY  – Vodoměr není naplněn vodou
a neměří.

REVERSE  – Voda protéká vodoměrem
v nesprávném směru, a  to minimálně po 
dobu 5 minut.

Info kódy se zobrazují pouze po dobu tr-
vání stavu, který je vyvolal (kromě infokó-
du TAMPER, který, pokud je aktivován, se 
zobrazuje trvale). Veškerá chybová hlášení 
jsou archivována a jsou zpětně dostupná.
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Svoz bioodpadu 2024
Svozová fi rma Transport Trutnov s. r. o. prová-
dí v  obci Velké Svatoňovice pravidelné svozy 
bioodpadu rostlinného původu z domácností.

Jedná se o  sezónní svozy bioodpadu z  do-
mácností, které jsou prováděny každý lichý 
týden v pondělí v období duben až říjen.

Svozové dny v roce 2024:
pondělí 22. 4. 2024
pondělí 6. 5. 2024
pondělí 20. 5. 2024
pondělí 3. 6. 2024
pondělí 17. 6. 2024
pondělí 1. 7. 2024
pondělí 15. 7. 2024
pondělí 29. 7. 2024
pondělí 12. 8. 2024
pondělí 26. 8. 2024
pondělí 9. 9. 2024
pondělí 23. 9. 2024
pondělí 7. 10. 2024
pondělí 21. 10. 2024

Svozy budou prováděny od dubna, resp. 
ode dne objednání této služby, do konce říj-
na 2024.

Cena služby činí 780 Kč včetně DPH (včetně 
zapůjčení speciální nádoby na bioodpad o ob-
jemu 240 I). Cena se hradí najednou za všechny 
svozy podle jejich počtu ode dne objednání 
do konce října 2024 a hradí se v pokladně OÚ, 
nebo na účet obce č. 1303682349/0800. Ná-
dobu zapůjčuje svozová fi rma, která zajistí i její 
dodání k Vám. Nádoba bude po jejím naplnění 
svážena v den jejího svozu (viz termíny výše).

Zájemci o  tuto službu se mohou informovat 
telefonicky, či osobně v podatelně OÚ v úřed-
ních hodinách.

Do nádob na bioodpad patří:

Z domácností – jádřince, pecky z ovoce, listy
a  nať ze zeleniny, odpad ze zeleně v  domác-
nosti, skořápky z vajec a ořechů, slupky z citru-
sových plodů, zbytky pečiva a  obilnin, kávový 
odpad včetně fi ltrů, čajový odpad, čajové sáčky.

Ze zahrady – tráva, listí, plevel, košťály, seno, 
sláma, podestýlka, hobliny, piliny, popel ze 
dřeva, slabé větvičky.

Do nádob na bioodpad nepatří:

Papír, plasty, sklo, kovy, textil, léky, barviva, 
saponáty, pleny, čisticí prostředky, baterie, 
minerální oleje, silné větve, obvazy, živočišné 
zbytky (maso, kosti, kůže, omáčky, polévky), 
tetrapak, exkrementy zvířat, uhynulá zvířata, 
pytlíky z vysavače, vlna a jiné.

Vedení obce

Odpadové hospodářství v obci
Naše obec má dobré předpoklady pro 
třídění odpadů. V předchozím roce byla 
rozšířena místa pro sběr tříděného odpa-
du tak, aby byla blíže občanům a  záro-
veň se zvýšila jejich kapacita. Mělo by se 
tak předcházet přeplňování kontejnerů, 
a tím i výskytu nepořádku v jejich okolí.

Přesto došlo v  loňském roce ke zvýše-
ní produkce netříděného komunálního 
odpadu a  přiblížili jsme se na hrani-
ci stanoveného množství na občana
v  obci. Při překročení stanoveného 
množství (nutno dodat, že v  rámci po-
žadavků na snižování zatížení naší země 
skládkováním dochází každoročně
k  jeho snižování) nebudeme schopni 
udržet cenu za svoz komunálního od-
padu v obci na současné úrovni, neboť 
nedosáhneme na slevy za třídění.

Namístě je připomenout, že do směs-
ného komunálního odpadu (dnes se již 
nazývá „zbytkový odpad po vytřídění“) 
rozhodně nepatří bioodpad. Jeho tří-
dění a  svoz si může každá domácnost 
zajistit objednáním svozové nádoby na 
obecním úřadě.

Větší pozornost bychom přivítali i  při 
ukládání objemného odpadu na sběr-
ném dvoře obce, kdy jeho „předtřídění“ 
může přispět ke zlepšení jeho využití 

jako druhotné 
suroviny. Napří-
klad kus nábyt-
ku lze s menším 
úsilím rozdělit 
na dřevo, kov, 
plastové zbytky 
a  čalounění…, 
přičemž pouze 
čalounění skončí nakonec na skládce
a  bude se počítat do skládkového po-
platku. Ostatní materiály budou využity 
jako druhotné suroviny. V opačném pří-
padě skončí celý kus na skládce a zapla-
tíme za něj všichni.

A nejde jen o třídění, ale i o jistou ohle-
duplnost při zpracování odpadů ve 
vlastní režii. Jedná se především o spa-
lování klestí na vlastních pozemcích, jež 
je sice za dodržení jistých pravidel po-
voleno (doslova je povoleno pouze pá-
lení suchých zbytků rostlin, které musí 
být nahlášeno na Hasičském záchran-
ném sboru), ale měli bychom při něm 
brát zřetel i  na své okolí, abychom ho 
neobtěžovali zbytečným kouřem a  zá-
pachem. Obec v tomto ohledu nevyda-
la žádnou omezující vyhlášku, neboť vy-
cházíme z předpokladu, že nebudeme 
činit ostatním to, co sami nemáme rádi.

Plasty 13,577 tun
Papír a lepenka 25,395 tun
Biologicky rozložitelný odpad 64,979 tun
Sklo 25,915 tun
Pneumatiky 1,020 tun
Směsný komunální odpad 214,977 tun
Objemný odpad 11,540 tun
Stavební materiály obsahující azb… 1,060 tun
Dřevo neuvedené pod číslem 20 0… 1,960 tun
Barvy, tiskařské barvy, lepidla a pr… 0,438 tun
Směsi nebo oddělené frakce beto… 0,960 tun

Odpadové hospodářství v obci
jako druhotné 
suroviny. Napří-
klad kus nábyt-
ku lze s menším 
úsilím rozdělit 
na dřevo, kov, 
plastové zbytky 

čalounění skončí nakonec na skládce

Obec Velké Svatoňovice

ZA ROK 2023 BYLO ZPRACOVÁNO 3 105 kg ELEKTROZAŘÍZENÍ A TÍM USPOŘENO:
7,43 MWh 1,71 t 287,55 m3

28,88 kg 536,30 l 2,35 t

* Úspora takového množství ropy se rovná spotřebě stejného množství potřebného k ujetí 7 884 km v běžném osobním automobile
** Úspora takového množství vody se rovná stejnému množství, které je spotřebováno při 3 860 cyklech sprchování

IČ: 00278394
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J. D.

Markoušovické sousedské vepřové hody

V sobotu 9. března uspořádal Tým náves za 
podpory obce na návsi v  Markoušovicích 
již 5. ročník vepřových hodů.

Celé akci předcházela páteční příprava pro-
storu. V sobotu ráno se sešel Tým se svými 
podporovateli a  vše mohlo propuknout. 
Režii akce měl v  rukou náš osvědčený ve-
doucí Zdeněk Štěpán. S rutinou sobě vlast-
ní postupně rozebral vepřové půlky na jed-
notlivé části a dal jim své místo.

V  této době mohli nedočkaví návštěvní-
ci ochutnat něco ze studeného bufetu, 
jak sladké, tak masné produkty. Děvčata 
z Týmu i někteří naši podporovatelé přinesli 
napečené různé druhy buchet, že nám ani 
jeden stůl nestačil. Vedle toho připravili 
chléb se sádlem a škvarky a chléb s tlačen-
kou (nutno přiznat, to nebyly naše produk-
ty, to bychom skutečně nestihli).

A pak to bylo již z naší produkce. První na 
řadu přišly řízky, následoval ovar, guláš, je-
lita a  jitrnice. Tlačenka se musela nechat 
vychladnout. Na závěr všeho pak prdelač-
ka – tradiční zabijačková polévka.

Nám však nejde jen o ochutnávání. Cílem 

akce je, aby návštěvníci viděli i celý proces 
přípravy jednotlivých specialit, aby zvláště 
ti mladší neměli představu, že vše se na-
chází v „chlaďáku“ v obchodním domě, ale 
že za vším je kus poctivé práce.

Ke všemu byl připraven bufet s občerstve-
ním. Organizátory potěšilo, že po zkuše-
nostech z předchozích ročníků přišel hlavní 
nápor návštěvníků až k 10. hodině. Měli to-
tiž čas vše v klidu připravit a nemuseli stále 
odpovídat, kdy už bude něco k ochutnání.

Je pravdou, že málo z  těch cca 150 ná-
vštěvníků s námi vydrželo celou dobu, ale 
věříme, že odcházeli spokojení a  že jim 
u nás chutnalo. To organizátory těší nejvíce 
a dává jim motivaci akci zopakovat i další rok.

Všichni zaslouží poděkování, neboť nejen 
že obětují pro ostatní svůj volný čas, ale 
odvedou poctivou práci jak při přípravě, 
tak při samotné akci i při úklidu po ní. Vždyť 
každý z nich tam odpracoval za ty tři dny 
poctivých 15 hodin práce.
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Vedení obce trvale dbá na údržbu a rozvoj 
zeleně v naší obci. Po zemních pracích, spo-
jených se změnou rozvodů NN společností 
ČEZ, probíhá následná výstavba nového 
veřejného osvětlení. Postupně se provádí 
úpravy, které následky těchto prací zahladí.

Zároveň bylo rozhodnuto podpořit roz-
šíření plochy veřejné zeleně, a  to masivní 
výsadbou nových alejí ovocných stromů 
v katastru obce. Cílem této akce je vytvořit 
nový krajinotvorný prvek jakožto útočiště 
a  domov mnoha různorodých organismů 
a živočichů, hlavně hmyzu a ptactva. Dne 
4.  března tak byla pod vedením místosta-
rosty Jiřího Bolehovského zahájena výsad-
ba nových alejí.

První etapou byla výsadba na Kamenci. Jak 
od silnice Bohuslavice – Batňovice, tak od 
bývalé kovárny ve Starém Sedloňově smě-

rem k  lesu. Další část byla alej v úvozu od 
mateřské školy k cestě na Kvíčalu u Křížku. 
Vše doplnilo ještě vysazení třiceti stromů 
na dalších místech v obci Velké Svatoňovi-
ce – za družstvem, v parčíku naproti auto-
dílně (bývalý rybníček) a u obecního úřadu. 
Celkem bylo vysazeno přes 100 ovocných 
stromů, které vytvořily aleje o délce téměř 
jednoho kilometru. Jedná se převážně 
o stromy starých, osvědčených odrůd, a to 
jabloní, hrušní, třešní, švestek i ořešáků.

Tuto výsadbu by nebylo možné realizovat 
bez pochopení a spolupráce místního ZD, 
jejímuž vedení tímto děkujeme.

Dnes jsou více vidět spíše opěrné a ochran-
né konstrukce, chránící stromy před poško-
zením zvěří, než samotné stromy. Za pár 
let kolemjdoucí jistě potěší jak pohled na 
vzrostlé stromy, tak možnost ochutnání je-
jich plodů.

Výsadba alejí

Vedení obce
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V sobotu 24. února zorganizoval spolek 
KaMaRáT v K-Klubu dětský karneval, který 
na svých fotografiích zachytil Jan Špetla.

Dětský karneval
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Hned po Novém roce, 11.  ledna, jsme pro 
naše občany připravili přednášku pana 
Miloše Hellingera, Dis. na téma boles-
ti zad, jejich prevence a  možnosti léčení. 
Pro srovnání nám promítl snímky páteře 
jak zdravé, tak nemocné. Ukázal nám, jak 
si pomoci od potíží a pak jsme si pod jeho 
dohledem vyzkoušeli i  něco na sobě na-
vzájem. Dalším tématem pak byla chůze 
s  hůlkami (nordic walking), která při ne-
správném postupu může víc uškodit než 
pomoci. Na závěr zůstal prostor pro dotazy, 
kde se mohli občané ptát přímo na své kon-
krétní problémy. Pokusíme se k nám pana 
Hellingera pozvat ještě jednou, aby nám 
poradil s potížemi pohybového aparátu.

Další besedy se věnovaly cestování

25.  ledna nám pan Josef Kment z Červe-
ného Kostelce vyprávěl o své cestě na ma-
lém motocyklu "Mustang" do Rumun-
ska a zpět. Všichni jsme obdivovali odvahu 
mladého muže, který se vydal na cestu sám 
a  jen s  nejnutnějším vybavením. Podělil 
se s námi o zajímavé zážitky, které ho bě-
hem cestování potkaly, a promítl nám svo-
je snímky na velké plátno. O to byl dojem 
z besedy větší.

Ve čtvrtek 22. února k nám už po několiká-
té zavítal známý cestovatel a publicista pan 
Petr Voldán. Tentokrát s vyprávěním o své 
cestě do Vietnamu. Zajímavou besedu 

doplnil filmovými snímky ze svých prožitků 
v této exotické zemi. Nakonec nás pan Vol-
dán ubezpečil, že k  nám rád opět přijede 
vyprávět o svých nových cestách po světě.

Ve čtvrtek 7. března k nám opět po čtyřech 
letech přijel cestovatel, pan Ivo Janeček 
z  Třebihoště. Tentokrát sám a na kole 
procestoval Ukrajinu, Rusko až do Mo-
skvy a  zpět. Vyprávění doplňoval obrázky 
a krátkými videi. Několik záběrů jsme zhlédli 
i z okolí Černobylu. Obdivovali jsme odva-
hu, se kterou tuto cestu podnikl. Divili jsme 
se, kde všude se dá na kole projet a co vše 
při tom cestovatel prožije. Do dalších cest 
jsme mu popřáli hodně štěstí a úspěchů.

První divadelní představení se uskutečnilo 
v sále K-Klubu v sobotu 20. ledna v 19 hod. 
Zahrát nám ho přijel Divadelní amatér-
ský klub Havlovice. Autorem hry byl pan 
Vladimír Míl, který jí dal trefný název "Jak 

vyhnat Vyžralovy". Už titul napovídal, že 
půjde o veselohru. Všichni jsme se zasmá-
li a  odcházeli domů s  dobrou náladou.  
Sál byl slušně zaplněn.

Besedy a přednášky

Divadla

Kulturní výbor obecního zastupitelstva
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V sobotu 16. března k nám zavítal Divadel-
ní soubor J. K. Tyl z Meziměstí se situač-
ní komedií "Dámský krejčí", z  prostředí 
Paříže 19. století. Představení bylo sehráno 
v historických kostýmech. Bavili jsme se si-
tuacemi ve vztazích v tehdejší společnosti. 
Při dobře sehraném představení jsme se 
s chutí zasmáli.

Jak mnozí z  vás zachytili, došlo v  letošní 
zimní divadelní sezóně také k  jedné vý-
znamné novince. Už před covidem jsme 
oslovili trutnovské ochotnické Divadlo 
bez zábran, zda by u  nás nechtěli vy-
stoupit se svou legendární pohádkou 
Mrazík.K  tomu kvůli covidu nedošlo, ale 
po uvolnění všech omezení jsme se o  to 
pokusili znovu. Krátce před koncem minu-
lého roku se principál divadla, pan Roman 
Kincl, přijel podívat do našeho kulturního 
sálu a zjistit, jestli by jim prostředí vyhovo-
valo z hlediska kulis atd. Sálem i zázemím 
pro vystupující byl přímo nadšený a podle 
svých slov vůbec netušil, že naše obec tak 
krásný sál má. A jelikož jejich soubor o svůj 
domovský prostor v  Trutnově z  důvodu 
rekonstrukce přišel, požádal vedení obce, 
zda by u nás mohli mít své zázemí. S  tím 
obec souhlasila, a  tak máme v  obci po 
mnoha letech opět ochotníky. Jsme rádi, 
že ochotnická tradice bude pokračovat. 
Sice ne úplně místní, ale třeba se k nim ča-
sem někdo z místních občanů přidá.

Divadlo bez zábran pak v únoru a březnu 
zahrálo pohádky Tajemství staré bam-

bitky a Mrazík. O ozvučení a osvětlení se 
postaral pan Špetla. Obě hry měly obrov-
ský úspěch a sál praskal doslova ve švech. 
Na každou z  her přišlo odhadem dvě stě 
návštěvníků. Salvy smíchu nadšených divá-

ků nebraly konce. Pan principál přislíbil, že 
soubor začne brzy zkoušet novou pohád-
ku, kterou nám pak rádi v premiéře někdy 
na podzim zahrají.

Obecní ples

L. Š. a S. I.

Letošní obecní ples proběhl první sobotu 
v  březnu. Na začátku pan starosta krát-
ce uvítal plný sál návštěvníků a  pak hned 
uvolnil místo HF Bandu, který už tradičně 
na obecním plese hrál k  tanci i  poslechu. 
Po pár skladbách vtančil na parket ReBels 
team Trutnov se svou formací Angels, která 
získává úspěchy i na mezinárodních soutě-
žích. Za své dynamické taneční vystoupení 
sklidily dívky zasloužený potlesk. Jako před-
půlnoční překvapení organizátoři připravi-

li vystoupení dvou tanečnic Pole Dance 
aneb tance na tyči. Akrobatické vystoupení 
na třímetrové tyči doplněné hudbou sledo-
vali návštěvníci doslova s úžasem. Pro velký 
úspěch daly sympatické tanečnice ještě 
malý přídavek. Na plese nechyběla ani bo-
hatá tombola s  televizí jako hlavní cenou. 
Ples měl skvělou atmosféru a poslední ta-
nečníci odcházeli až nad ránem.
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Ze života škol, spolků a obce

V  závěru minulého článku jsem Vás infor-
movala o tom, že děti z mateřské školy jezdí 
společně se žáky základní školy na lyžařský 
výcvik do Mladých Buků. Lyžařský výcvik 
zvládly všechny děti na jedničku a v závěru 
se z nich stali diplomovaní lyžaři.

Hned v dalším týdnu jsme zahájili s před-
školními dětmi Školičku bruslení na 
zimním stadionu v  Trutnově. Školička 
probíhala vždy ve čtvrtek po dobu pěti 
týdnů a  děti bruslení moc bavilo. Mladší 
děti během toho, co starší jezdily na zimní 
stadion, trávily čas různými aktivitami ve 
školce. Užívaly si zimních radovánek v okolí 
školky a dokonce se dvakrát vydaly na vý-
let společně s předškoláky. Jednou se jely 

podívat, jak to jde kamarádům na bruslích 
a u toho si prohlédly zimní stadion a okolí, 
podruhé se pak jejich cílem stalo rodinné 
centrum Pastelky v Úpici, kde pro ně byl 
připraven zajímavý program zaměřený na 
senzorické vnímání.

V  závěru ledna proběhl ve školce modrý 
den plný aktivit. Únor a  část března byla 
ve školce bohužel velká nemocnost ne-
jen dětí, ale i personálu, ale i  tak si zbytek 
dětí užil ve školce spoustu zábavy jako 

třeba školkový karneval, na který zavítal 
i  sám pan Krakonoš, srdíčkový den, aka-
demii Taneční skupiny Ballare ve Rtyni 
v Podkrkonoší či besedu se spisovatelkou 
A. Popprovou v Malých Svatoňovicích.

Bohužel se nám kvůli poruše na autobusu 
nevydařil výlet do Tonga, ale nezoufáme 
a  těšíme se na nový termín výletu v červ-
nu. Od února nám začala do školky dva-
krát týdně docházet p. uč. Katka ze školy. 

Mateřská škola
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Při „nespavém režimu“ předškoláků se spo-
lečně věnují Elkoninově metodě, která je 
zaměřena na předčtenářskou gramotnost 
a připravuje děti na zvládnutí čtení a psaní.

Předškoláci také začali navštěvovat jed-
nou měsíčně místní základní školu, aby zjis-
tili, co je ve škole čeká. Taktéž jsme se pilně 
připravovali na vystoupení v rámci Vítání 

jara, které proběhlo kvůli jarním prázd-
ninám s  drobným zpožděním v  sobotu 
23. března. A hned na to tady byly Veliko-
noce, které jsme si ve školce samozřejmě 
nezapomněli připomenout. Děti si upekly 
beránka, tvořily zápichy a přáníčka pro ro-
diče, navštívili jsme velikonoční výstavu 
v Malých Svatoňovicích a také jsme se na-
vzájem vykoledovali. V  posledních dnech 
jsme si užili zelený jarní den s  tvorbou 
zelených náramků štěstí a také se pilně vě-
nujeme přípravě předškolních dětí na zápis 
do základní školy. Předškoláci plní ve školce 
různé záludné úkoly a „Maturitu předško-
láka“, a ani mladší děti nezahálí, ty se pilně 
věnují projektu „Se Sokolem do života“, 
který kromě cvičení zahrnuje i sešity s růz-
norodými úkoly.

Také už nás hřeje sluníčko, a  tak si užívá-
me čas na naší školkové zahradě, kterou 
jsme postupně s dětmi odemkli a poklidili. 
Dny ubíhají jako voda a do konce školního 
roku nám nezbývá už mnoho času, ale my 

máme v plánu ještě spoustu akcí – kromě 
odloženého výletu do Svobody nad Úpou 
nás čeká třeba i  předplavecký výcvik, ně-
kolik výletů a nezapomeneme ani na akce 
s  rodiči. Zápis do mateřské školy pro 
školní rok 2024/2025 proběhne v  pondělí 
6.  května od 13 do 15 hod. Veškeré infor-
mace rodiče naleznou na webových strán-
kách a potřebné dokumenty jsou k vyzved-
nutí předem i v MŠ. Už se moc těšíme na 
všechno, co nás ještě čeká a  budeme Vás 
informovat zase příště.

Hezké jarní dny plné sluníčka přeje 
Dita Šrůtková
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V  základní škole se stále něco děje a  děti 
mají kromě své hlavní práce – naučit se to, 
co jim předepisují osnovy  – i  mnoho dal-
ších zajímavých aktivit.

Zpestřením výuky jsou tzv. projektové 
dny. Ty mají různé zaměření a  přispívají 
k rozvoji zručnosti našich žáků i k připome-
nutí různých tradic.

První byl na konci ledna zaměřen na zdraví 
a byl spojen s výukou dopravní výchovy. 
A tak se nejprve děti seznámily s tím, jak se 
chovat v  dopravním provozu. Poté si pod 
vedením paní učitelky de Geus vyzkoušely, 
jak se ošetřují některá zranění. Ve třídě paní 
učitelky Prokopčákové si povídaly o zdravé 
výživě. Třetí stanoviště byla třída paní uči-
telky Helvichové, kde si žáci vyzkoušeli re-
suscitaci na resuscitační figuríně a  řekli si, 
co patří do evakuačního zavazadla a zkusili 
si takové zavazadlo zabalit.

Druhý projektový den byl v  únoru zamě-
řen na „šikovné ruce“. V  jeho průběhu si 
děti pod vedením paní učitelky de Geus 
vyzkoušely dvě výtvarné techniky, a to mal-

bu s použitím soli a obtisky malby fixami na 
alobal. S paní učitelkou Minarčíkovou si děti 
vytvořily obrázky technikou quilling – papí-
rové filigrány. Poslední tvůrčí dílna byla za-
měřená na šití. Děti si z chlupatých ponožek 
za pomoci paní učitelky Helvichové a paní 
vychovatelky ušily svá plyšová zvířátka.

Poslední projektový den v  tomto období 
byl v březnu zaměřen na Velikonoce. Spo-
lečně jsme tvořili a  vytvářeli krásné deko-
race, které teď zdobí naše třídy a přinášejí 
do nich příjemnou atmosféru svátečního 
období. Naši nejmladší a nejstarší školáci – 
prvňáčci a páťáci – spojili své síly a vytvo-
řili úžasné velikonoční košíky se zajíčkem, 
druháci se pustili do tvorby roztomilých za-
jíčků, kteří sedí na hromadě velikonočních 
vajíček, a nesmíme zapomenout na třeťáky 
a čtvrťáky, kteří se rozhodli vytvořit barevné 
stádo oveček z krepového papíru.

Slavnostním dnem byl 31. leden – den 
pololetního vysvědčení. Zvláště pro prv-
ňáčky to bylo první seznámení s tímto ak-
tem a věříme, že jim nalilo sil do jejich dal-
šího vzdělávání.

Nesmíme zapomenout ani na další akce 
na podporu výuky. Jednou takovou byla 
26.  února soutěž „O nejlepšího proda-
vače“. Soutěž odstartovala hodina ma-
tematiky, kterou paní ředitelka připravila 
pro třeťáky, čtvrťáky a páťáky. Úkolem bylo 
spočítat cenu nákupů, které byly připra-
vené v  aplikaci Wordwall. Ale ani druháci 
nechtěli zůstat stranou, a  tak se žáci dru-
hé až páté třídy sešly ve třídě u paní ředi-
telky, každý se svým tabletem. Tablety si 
zapnuli a  bitva začala. Na všechny čekalo  
10 nákupů, které museli co nejlépe spočítat.  

Základní škola
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A  jak bitva dopadla? Nejlepším prodava-
čem byl Šimon z druhé třídy, který neudělal 
ani jednu chybu, na druhém místě skončil 
Matyáš (také z druhé třídy), který stejně jako 
třetí Sára (pátá třída) měl jen jednu chybu, 
ale byl o trochu rychlejší. Samozřejmě byli 
ti nejlepší odměněni.

23.  března jsme se konečně dočkali roz-
loučení se zimou a vítání jara. Děti z ma-
teřské i základní školy si připravily program 
plný písniček a tanců, které byly doplněny 
básničkami s jarní tématikou.

Vrcholem akce bylo společné vystoupení 
dětí z obou zařízení, kdy zazpívaly společ-
nou píseň "Smrtná neděla". Tento okamžik 
spojil všechny přítomné a vytvořil nezapo-
menutelnou atmosféru jednoty a  radosti. 
Po vystoupení se rodiče s dětmi vydali na 
průvod obcí, aby vynesli Moranu a symbo-
licky zahnali zimu.

Svou činnost zaměřujeme i  na posílení 
vztahů mezi školou, dětmi a  jejich rodiči. 
K  tomu využíváme společných tvůrčích 
dílen. Tentokráte to bylo 27.  března Veli-
konoční tvoření s rodiči. Jednou z hlav-
ních aktivit bylo malování velikonočních 
motivů na připravené dřevěné šablony. 
Rodiče i děti se s nadšením pustili do zdo-
bení zajíčků, kuřátek a  prasátek. Barevné 
šablony se brzy proměnily v  pestré a  ve-
selé obrázky. Kromě klasického malování 

měli účastníci možnost vyzkoušet si i tech-
niku decoupage – ubrouskovou techniku. 
S pomocí barevných papírových ubrousků 
zdobili velikonoční zvířátka nebo terakoto-
vé květináče.

Rádi bychom tímto také poděkovali panu 
Smetákovi, který připravil dřevěné šablony 
velikonočních zvířátek a umožnil nám tuto 
skvělou akci uskutečnit.

Ještě jsme stihli zajít na výstavu budíků 
a kovových hraček v malém sále K-Klubu. 
Ta zavedla naše žáky do atmosféry minu-
lých dob. Celkově jsme mohli obdivovat 
285 budíků, které byly kupodivu všechny 
v chodu a pěkně tikaly. Výstava nabídla po-
hled na starožitné hodiny a zařízení domác-
nosti z  minulého století. Nejvíce ale děti 
zaujala ukázka starých hraček, se kterými si 
hráli jejich prarodiče. Tyto hračky fungovaly 
bez baterií – místo nich byly poháněny pé-
rem nataženým pomocí klíčku. Pro dnešní 
generaci zvyklou na digitální zábavu to byl 
zajímavý pohled do minulosti.

Přeji všem krásné jarní dny.
Ředitelka školy
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Milí čtenáři Zpravodaje,

přeji vám příjemné jarní dny. Letos jsme do 
jara skočili rovnýma nohama, příroda velmi 
rychle ožila a nabírá na síle a stejně tak se 
v Mraveništi i uvnitř každého z nás probou-
zí nová energie.

A  čím teď aktuálně Mraveniště žije? Nej-
menší mravenečci prožívají proměny 
ročních období i  okolní přírody prostřed-
nictvím příběhů, her, písniček i  tvoření. 
Rytmus roku jim připomínají slavnosti jako 
např. Hromnice, Masopust nebo nedávné 
Velikonoce. Zmíněný Masopust jsme celé 
Mraveniště spolu s dětmi a rodiči oslavili na 
masopustní úterý 13. února. Setkali jsme se 

odpoledne na markoušovické návsi, mezi 
malými i  velkými byly víly, kominíci, klau-
ni, selky, papoušci, kočky i  tygři, ale třeba 
i lyžaři, které neodradil ani nedostatek sně-
hové pokrývky. Na úvod nás cikánka sezná-
mila s masopustním příběhem. Během něj 
se k nám postupně připojily tradiční posta-
vy, jakými jsou Masopust s Půstem, kobyla, 
medvědář s  medvědem na řetízku, smrt-
ka s kosou a bába. Pak už zazněla muzika 
a průvodem jsme navštívili několik spřáte-
lených stavení. Tanec, hudba a masopustní 
pohoštění nás čekalo ještě v  tělocvičně, 
kam jsme zamířili nakonec.

Předškoláci také v únoru a březnu navště-
vovali předškolní skupinky, aby se po Veli-
konocích směle vydali k zápisu do 1. třídy. 
V  březnu pak přišel čas na rozloučení se 
zimou, vynášení Moreny a přivolávání 
jara. Školkové děti si tyto chvíle užily spo-
lu se svými průvodkyněmi a přípravy byly 
velké. Morena stejně jako v písničce dostala 
červený šáteček, zelenou sukýnku, namalo-

vaný úsměv od ucha k  uchu a  na krk pa-
rádní korále… no a pak ji popadli, vynesli 
z Mraveniště, a nakonec i spálili a zakopali, 
aby spolu s ní odešla dlouhá zima.

I život ve škole byl v prvních třech měsí-
cích nového roku velmi pestrý. Školáci si 
užívali zimní radovánky, zejména bruslení 

a běžkování (mladší školáci v Markoušovi-
cích, starší v Krkonoších). První stupeň měl 
také příležitost učit se od pana myslivce 
nebo objevovat významné vynálezy. Starší 
děti na 2. stupni vyrazili do Brna do vědec-
kého parku VIDA, do Národního technic-
kého muzea v  Praze nebo do iQLANDIE 
v Liberci. Na konci ledna si děti psaly vlastní 
sebehodnocení a  od vyučujících dostaly 
na vysvědčení slovní hodnocení. V  únoru 
2. stupeň vyjel do Janských Lázní na 4denní 
snowboardový a lyžařský výjezd. Proži-
li jsme se školáky také umělecké chvíle na 
taneční akademii nebo jarním koncer-
tu v  Úpici a  jedna třída vyrazila do Kuksu. 
Vyzkoušeli jsme si i  stará řemesla a ušili si 

vlastní polštářky. V  některých třídách pro-
běhly preventivní programy, které byly za-
měřené na mezilidské vztahy a komunikaci. 
Deváťáci se pilně připravovali na přijímací 
zkoušky na střední školy a držíme jim palce, 
ať se dostanou na svou vybranou školu.

Jak to žije v Mraveništi
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Za Mraveniště, z.s. Petra Všetečková

Velkou radost máme zároveň z  akcí, které 
propojují Mraveniště se životem v Markou-
šovicích a které jsou podpořeny i obcí Vel-
ké Svatoňovice. Sousedský bál v letošním 
roce proběhl zcela netradičně již v  první 
polovině ledna. Účastnili se ho místní i pře-
spolní. K tanci i poslechu opět hrála kapela 
HF Band, tombola byla bohatá, atmosféra 
veselá a všichni si večer náležitě užili.

Na Škaredou středu před Velikonocemi pak 
Mraveniště ožilo díky Velikonočnímu tvo-
ření. Počasí nám přálo, a tak se tvořilo ven-
ku i  uvnitř. Děti i  dospělí mohli vyzkoušet 
pletení pomlázek, výrobu vrbových píšťa-
lek, malování kraslic či zdobení vajíček vos-
kem, výrobu různých dekorací z březového 
proutí nebo tvoření z  vizovického těsta. 
Uvnitř probíhala akce v prostorách jídelny 
a  školky, kde se to hemžilo dětmi všech 
věkových kategorií a spolu s nimi si tvoření 
užívali nejen jejich rodiče, ale i dědečkové 
a babičky. Všem zapojeným rodičům i pra-
rodičům tímto děkujeme za to, že se s námi 
podělili o své dovednosti.

A na co se můžeme těšit v nadcházejícím 
období? Na konci června nás čeká celo-
mraveništní Zahradní slavnost, kde jsou 

již tradičně předškoláčci slavnostně paso-
váni na školáky a  letos poprvé proběhne 
také slavnostní rozloučení s deváťáky, kteří 
se po prázdninách vydají za novým pozná-
ním i zkušenostmi do jiných škol.

Na prázdniny pak připravujeme letní 
týdny, které budou v  Mraveništi probíhat 
v první polovině léta a jsou určené jak dě-
tem z  Mraveniště a  Markoušovic, tak dě-
tem z  okolních obcí. Čeká nás týden “Ve 
svém živlu” pro holky od 4 do 9 let, “Pestrý 
týden plný rozmanitých aktivit” v  přírodě, 
na horách, u  řeky, se sportem i  muzikou 
pro děti ve věku 8–11 let, týden na téma 
“Letem světem aneb cestujeme s  plným 
kufrem”, dobrodružná výprava za pozná-
ním kontinentů pro děti od 5 do 8 let a tý-
den “Seznámení s  obyvateli města Živlů” 
pro děti ve věku 5–10 let. Více informací 
k  jednotlivým týdnům najdete na webu  
www.domraveniste.cz.

Přejeme vám příjemné jarní dny.
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Tak jako každý rok v měsíci únoru jsou pon-
dělky vyčleněny pro školení výjezdových 
jednotek našeho okrsku v  kině na Rychtě 
ve Rtyni v Podkrkonoší. Letos jsme se školili 
v oblastech první pomoci, práci USAR tea-
mu CZ, třetí školení proběhlo v součinnosti 
s BZS Odolov a čtvrté, závěrečné školení se 
týkalo spolupráce s HZS Trutnov.

První sobotu v  únoru se uskutečnil tradiční 
hasičský ples, na který jsme slyšeli opět klad-
né ohlasy. Připravena byla bohatá tombola. 
Předtančení zajistila taneční skupina Ballare 
ze Rtyně v  Podkrkonoší. Hudbou a  slovem 
provázel celý večer pan Michal Meisner.

V březnu se členové sboru vydali do Radva-
nic, kde proběhlo školení rozhodčích 
mladých hasičů II. stupně a o týden pozdě-
ji také do Přibyslavi na školení rozhodčích  
I. stupně. Všichni své zkoušky úspěšně 
zvládli a na předepsanou dobu můžou roz-
hodovat na všech stupních postupových 
soutěží od okresních kol, přes krajská, až po 
republikové kolo.

Další školení nových rozhodčích pro do-
spělé proběhlo v Trutnově na stanici HZS, 
kde členové působili jako lektoři a členové 
zkušební komise. Účastnili se také brigády 

v Úpici na „Spartě“, kde stěhovali překážky 
pro mladé hasiče.

Členové se schází v hasičské zbrojnici, kde 
se starají o  techniku, výstroj a  výzbroj po-
třebnou ke své činnosti.

Postupně se zase bude rozjíždět kolotoč 
soutěží pro dospělé i mladé hasiče v rolích 
rozhodčích i závodníků.

Čekají nás další různé akce, např. brigády, 
pomoc při dálkovém pochodu „Babička“, 
zábavné odpoledne pro děti, v  červenci 
účast dětí i vedoucích na letním táboře. Le-
tos se nově koná v Miletíně a pod hlavičkou 
nové organizace, a ne pod okresním sdru-
žením hasičů.

48. ročník pochodu a cyklojízdy se bude ko-
nat 11. května t. r. ve Velkých Svatoňovicích.

Start bude ze hřiště "Na Puškvorci". Začíná-
me v 7:00 hod ráno. Na dětskou trasu, kde 
na děti čekají pohádková zastavení, stačí 
přijít v 8:00 hod. Trasa vede okolím Velkých 
Svatoňovic a ujdete na ní 5 km.

Pěší turisté si mohou vybrat trasu dlouhou 
25 km s cílem v České Skalici u Muzea Boženy 
Němcové. Pokud se vydají zpět na start, ujdou 
50 km krásným krajem Boženy Němcové.

Ti, kteří pojedou na kole, kde asi bude pře-
vládat el. pohon, si mohou vybrat následu-
jící trasy: 30 km s  cílem u  Muzea v  České 
Skalici, případně 50 km s návratem na start. 
Pro zdatnější cyklisty je připravena trasa 
70 km, přes Jestřebí hory a Českou Skalici, 
s návratem zpět na start.

U Slatinského mostu je zajištěno občerstve-
ní a odpočinek bude zpříjemňovat country 
kapela Tendr. Malé občerstvení bude i v cíli 
v České Skalici, doplnit kalorie bude možné 
i ve Velkých Svatoňovicích.

Cestu budete moci zahájit na startu "koň-
ským taxi".

Tradičně vás na startu a v cíli zvážíme, pro 
kontrolu, kolik kil, či spíše dekagramů jste 
vychodili. V cíli každý obdrží diplom na pa-
mátku krásné akce a svojí zdatnosti.

Více na: pořadatelé@babicka-dp.cz, 
www.babicka-dp.cz

SDH Velké Svatoňovice

TJ Sokol Velké Svatoňovice - 48. ročník pochodu Babička

Petr Hepnar

TJ Sokol Velké Svatoňovice

TTJJ  SSookkooll  VVeellkkéé  SSvvaattooňňoovviiccee  zz..ss..  ppoořřááddáá

zzee  hhřřiiššttěě  vvee  VVeellkkýýcchh  SSvvaattooňňoovviiccíícchh

dděěttsskkáá  ttrraassaa  oodd  88::0000  ddoo  1100::0000  nnaa  oossttaattnníí  oodd  77::0000  ddoo  1100::0000
Na trasy:

Kontakt:
Tel.: 776 012 530, 776 012 531
Email: poradatele@babicka-dp.cz

ZZaařřaazzeennoo  ddoo  pprroojjeekkttuu::

SSttaarrttuujjeemmee  1111..kkvvěěttnnaa  22002244

www.babicka-dp.cz

Cyklo:
- 30 km cíl v České Skalici.
- 50 km cíl ve Velkých Svatoňovicích.
- 70 km cíl ve Velkých Svatoňovicích.
- 70 km terénem cíl ve Velkých Svatoňovicích.

Pěší:
- 5 km okolo Velkých Svatoňovic 
            s atrakcemi pro děti.
- 25 km cíl v České Skalici.
- 50 km cíl ve Velkých. Svatoňovicích.
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První letošní akcí byl dětský karneval, 
který se konal odpoledne 17. února v míst-
ní tělocvičně. Program jsme si společně 
s ČČK naplánovali na schůzce, kde jsme si 
rozdali úkoly, kdo co zajistí a  připraví. Ná-
sledně už stačilo jen sokolovnu připravit, 
nazdobit a čekat nápor dítek a rodičů. Opět 
přišlo spoustu dětí. Čekaly na ně různé hry 
a soutěže, tvořivé dílny, malování na obličej 
a tancování na hudbu. Odměnou pro děti 
byl balíček s dobrotami a diplomem za kar-

nevalovou masku a medailí ve formě hasič-
ského perníčku.

Další akcí byla tradiční velikonoční zá-
bava, která proběhla v  neděli 31.  března. 
Mezitím, co chlapi připravovali stoly, židle 
a občerstvení, se děvčata ze spolku chopila 
výzdoby tělocvičny. K tanci a poslechu nám 
zahrála hudební skupina Duo Hofi č Band. 
Dlouhé chvíle to vypadalo s  návštěvností 
bledě, ale s  přibývajícím časem se tělo-
cvična začala plnit. Nakonec vše dobře do-
padlo a všichni se skvěle bavili. Došlo i na 
vystoupení začínajícího místního uskupení 
Markoušovické „bohémky“, které nám 
předvedly své taneční show.

Nadcházející akcí bude pálení čarodějnic 
30. dubna a před létem ještě uspořádáme 
dětský den. Tak snad nám bude počasí přát.

První měsíce roku jsou v naší TJ tradičně 
spojeny s  pravidelnými tréninky v  místní 
tělocvičně.

V průběhu zimy se schází všechny oddíly.

Pochválit musíme především ženy pod ve-
dením Mgr. Dáši Čurdové, které se scházejí 
skutečně pravidelně, a kromě nemocí ne-
vynechají příležitost si společně zacvičit.

Radost nám dělá obnovený oddíl mláde-
že pod vedením Jiřího Bolehovského, kte-
rý přivedl mládež z oddílu vodních sportů 

z  Trutnova a  v  zimě nahrazují své vodní 
hrátky společným trénováním na suchu.

Oddílem s nejstarší tradicí, ale někdy s ne-
pravidelnou činností, je oddíl volejbalu. 
Ten pořádá i zimní turnaje a pokud to jde, 
se zúčastňuje i turnajů pořádaných oddíly 
z okolí.

16.  března jsme zorganizovali Josefovský 
turnaj. Přihlásilo se celkem 5 oddílů a sku-
tečně pěkně jsme si zasportovali. Vše pro-
běhlo v tradiční přátelské atmosféře, a tak 

jsme se mohli odpoledne rozejít všichni 
spokojeni a  ani není rozhodující, kdo se 
jak umístil. Přesto stojí za připomenutí, že 
zvítězil oddíl ze Suchovršic a  naši repre-
zentanti obsadili hezké 4. místo.

Vedle vlastní sportovní činnosti se čle-
nové naší TJ aktivně zapojují do všech 
akcí v naší místní části a  jistě přiloží ruku 
k dílu při připravované rekonstrukci a  re-
vitalizaci naší tělocvičny a  jejího okolí.

SDH Markoušovice

TJ SOKOL Markoušovice

J. D. a Z. Š

Petr Hrubý
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5. května od 17:00 hod vakcinace psů proti vzteklině

6. května zápis do mateřské školy

11. května pořádá TJ Sokol Velké Svatoňovice
Dálkový pochod „Babička“

25. května od 17:00 na návsi v Markoušovicích
Kácení máje s posezením u ohně

1. června od 14:00 na hřišti za sokolovnou pořádá 
SDH Markoušovice Dětský den

7.-8. června volby do Evropského parlamentu

8. června od 14:00 na hřišti U Puškvorce pořádá 
spolek KaMaRáT Zábavné odpoledne

 Od 17:00 v kostele sv. Jana Křtitele 
v Markoušovicích Absolventský koncert 
Julie Bolehovské

13. července po setmění (v cca 21:30) na návsi
v Markoušovicích letní kino
– Gump – jsme dvojka

Připravované akce

Za MS ČČK Markoušovice
Lautschová Hana

14. června Úpice – Jedem na teambuilding

22. června Suchovršice – Matka v trapu

28. června Malé Svatoňovice – Prázdniny s Broučkem

6. července Havlovice – Sladký život

12. července Libňatov – Prázdniny s Broučkem

13. července Markoušovice – Gump – jsme dvojka

19. července Úpice – Lítá v tom

26. července Kvíčala – Aristokratka ve varu

2. srpna Jívka – Kdyby radši hořelo

3. srpna Velké Svatoňovice – Jedeme na teambuilding

23. srpna Batňovice – Srdce na dlani

30. srpna Jívka – Špunti na vodě

31. srpna Maršov u Úpice – bude upřesněno

Letošní rok začal jako obvykle Valným shro-
mážděním naší místní skupiny, které se 
konalo v lednu v pohostinství v Markoušo-
vicích. Během února byla doložena veške-
rá dokumentace na OS ČČK a v březnu se 
uskutečnilo na radnici v Trutnově hromad-
né shromáždění všech místních skupin.

Některé plány naší skupiny jsou již tradiční 
a  mezi ně patří i  výšlap do Malých Svato-
ňovic na velikonoční výstavu. Celkem nás 
bylo deset a všichni jsme se shodli, že letoš-
ní výstava byla obohacena novými kraslice-
mi ze zahraničí, které byly vytvořeny netra-
dičními technikami zdobení. Po zhlédnutí 
dalších velikonočních výrobků a zakoupení 
drobností se naše skupinka přesunula do 
kavárny Dášenka, kde jsme se občerstvili. 
Někteří z nás šli pěšky, jeli autem nebo na 
kole zpět do Markoušovic.

Po této vydařené sobotě nastalo v  Podkr-
konoší známé „litování“. Maminky předem 
s  děvčaty vyrobily líta z  větví smrku nebo 
upletly vrbové pomlázky ozdobené barev-
nými mašlemi. Společně s  dětmi nás byla 
početná banda. Počasí nám příliš nepřálo, 
ale přesto panovala dobrá nálada. Děti byly 
spokojené s  odměnami za litování a  my 
měli dobrý pocit ze společného setkání 
a udržování tradice v naší vesnici.

MS ČČK Markoušovice
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Měření a pozorování počasí ve Velkých Svatoňovicích

Souhrnné zhodnocení počasí
v I. kvartálu 2024

Celá první čtvrtina letošního roku se nesla 
ve znamení překonávání rekordů. Všechny 
tři měsíce byly nadprůměrně teplé, únor 
a březen extrémně. Na konci března byl le-
tošní rok již nejteplejším v  historii měření. 
Z hlediska vegetačního období byl nástup 
jara o  téměř měsíc časnější než obvykle, 
suma efektivních denních průměrných 
teplot nad +5 °C dosažená 31.  března 
odpovídala průměru dosahovanému až 
27.  dubna! V  případě srážek byly v  lednu 
i v únoru naměřeny rekordně vysoké úhr-
ny, naopak březen byl výjimečně suchým. 
I tak byla celková akumulace srážek na kon-
ci prvního čtvrtletí nejvyšší za dobu měření 
(od roku 2008). Též byly nově přepočítány 
hodnoty dlouhodobých normálů, v přípa-
dě teploty pro období 1997–2021 (25 let), 
u srážek pro období 2008–2022 (15 let).

Leden zařadila průměrná měsíční teplota 
-1,1 °C (odchylka +1,1 °C) na 9. nejteplejší 
místo od roku 1997. Vyskytlo se 23 dní mra-
zových a 9 dní ledových. Teplotní extrémy 
se pohybovaly mezi +8,7 °C (24.  1.  13:31 
SEČ) a  -16,7 °C (17.  1.  7:48 SEČ). Srážkově 
byl leden nadprůměrný, srážky se objevily 
v průběhu 22 dní, celkem spadlo 73,6 mm 
srážek (129 % normálu). Souvislá sněhová 
pokrývka vytrvala 11 dní a  svého maxima 
16 cm dosáhla dne 16.  ledna. Od 24.  led-
na se po zbytek zimy už souvislá vrstvu 
sněhu neobjevila. Častý byl výskyt mlh 
(7x), ledovky (7x) a  náledí (4x). Amplituda 
tlaku vzduchu byla opět výrazná, extrém-
ní hodnoty se pohybovaly v  rozmezí od 
989,1 hPa do 1039,1 hPa. Nejsilnější náraz 
větru 12,1 m/s byl naměřen 7. ledna v 16:34 
SEČ. Došlo také k  dočasnému promrznutí 
půdy až do hloubky 10 cm.

Únor se z  klimatologického hlediska do-
slova utrhl ze řetězu. Zjevně se rozhodl, že 

skočí o  měsíc dopředu a  rovnou se stane 
březnem. Padaly jak teplotní, tak srážko-
vé rekordy. Původní hodnoty byly navíc 
přepisovány více než výrazně. Průměrná 
měsíční teplota +5,19 °C byla o 1,8 °C vyš-
ší než v  dosud nejteplejším únoru 2020. 
Od dlouhodobého průměru se letošní 
únor odchýlil o  těžko uvěřitelných 6 °C. 
Únorová průměrná teplota v termínu 7:00 
SEČ byla vyšší o  1,5 °C než v  nejteplejším 
březnu 2014 (o toto prvenství ho však ná-
sledující měsíc opět připravil). Průměrná 
denní teplota ani jednou neklesla pod bod 
mrazu a zaznamenali jsme pouhých 6 dní 
s mrazem (opět rekordně nízký počet). V 11 
dnech byla překonána historická maxima 

denních průměrných teplot, v 6 dnech pak 
absolutní denní maxima. Nejnižší naměře-
ná teplota činila -3,2 °C (14. 2. ve 4:38 SEČ), 
nejvyšší naopak +13,1 °C (16. 2. 14:21 SEČ). 
Srážky vypadávaly v 22 dnech, přičemž se 
téměř bez výjimky jednalo o déšť (2x sráž-
ky smíšené). Souvislá sněhová pokrývka se 
proto vůbec nevytvořila, pouze po dobu 
dvou dní ležela nesouvislá vrstva sněhu 
(7. a  8. 2.). Srážkový úhrn v  únoru dosáhl 
103,4 mm, což byl rekord od počátku mě-
ření v roce 2008 odpovídající 260 % normá-
lu. Suma efektivních teplot +5 °C (defi nující 
průběh vegetačního období) činila na kon-
ci února 30,4 °C a odpovídala tak hodnotě 
průměrně dosahované 3. dubna. Poněkud 
paradoxně se přes vysoké teploty nevy-
skytly žádné bouřky ani epizody se silným 
větrem (max. náraz 9,8 m/s 5. 2.).

Březen pokračoval ve snaze stát se někým 
jiným… Jeho průměrná měsíční teplota 
vzduchu +7,18 °C ho opět vynesla na první 
místo za celou dobu měření (navíc byl o 1,4 °C 
teplejší než dosavadní nejteplejší bře-
zen 2014). Odchylka proti průměru dosáhla 
hodnoty +4,5 °C. Nejchladnější ráno s tep-
lotou -5,0 °C nastalo 20. března v 5:42 SEČ, 
nejtepleji bylo naopak 30.  března v  15:27 
SEČ, a to +20,8 °C (denní rekord). Vyskytlo 
se pouze 10 mrazových dní (nejnižší počet 
v historii), ledový vůbec nepřicházel v úva-
hu. Bude-li tato teplotní tendence zachová-
na, jak bude asi vypadat letošní léto?

Srážky se vyskytly v průběhu 13 dní, z toho 
12x pršelo a  jen jednou padaly srážky 
smíšené. Jednalo se o  24.  březen, kdy se 
sněhová přeháňka postarala o  jediný den 
v měsíci, kdy na krátkou chvíli ležela nesou-
vislá vrstva sněhových zrn a krupek. Srážko-
vý úhrn 14,4 mm (32 % normálu) znamenal 

Amatérskou meteorologickou sta-
nici naleznete na Valech u  č. p. 277.
V nepřetržitém provozu je od 8. května 
1993, od 8. května 2010 je měření zčás-
ti automatizováno. Webové stránky se 
zpracovanými výsledky měření a pozo-
rování naleznete na adrese www.me-
teosvatonovice.cz, online data s pěti-
sekundovou aktualizací pak na stránce
www.meteosvatonovice.cz/meteo
(včetně dlouhodobých statistik vypo-
čtených z automatizovaného měření).

Pokračování na další straně >>
Náledí spojené s ledovkou (23. ledna 2024)

Nejvíce sněhu za celou zimu… (16. ledna 2024)
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rekordně nejnižší březnový úhrn od roku 
2007. I  přesto byla akumulace srážek od 
počátku roku stále rekordní a  odpovída-
la průměru dosahovanému až 5.  května. 
V  povrchové vrstvě půdy se však začalo 
projevovat sucho. Teplé počasí ani v břez-
nu nepřineslo žádnou bouřku, maximální 
náraz větru dosáhl rychlosti 12,5 m/s  od 
JV (26.  3. ve 13:08). Extrémy tlaku vzdu-
chu se pohybovaly mezi 985,1 hPa (28. 3.) 
a 1023,8 hPa (7. 3.).

A jaké zajímavosti přineslo toto období?

Leden nás opakovaně potrápil výskytem 
ledovky a náledí. Díky kombinaci čerstvého 
prachového sněhu (13 cm), jasné oblohy 
a bezvětří klesla teplota ve dvou metrech 
nad zemí ve středu 17. ledna v 7:49 SEČ až 
na -16,7 °C. Před půlnocí se navíc krátko-
době vyskytla mlha, která pokryla vegetaci 
jinovatkou. Silnější mráz se zde naposledy 
vyskytl 14. února 2021 (-20,1 °C), v rámci sa-
motného ledna dokonce až 28. ledna 2017 
(-17,0 °C). Po silném ranním mrazu dochá-
zelo během dne k  pozvolnému oteplo-
vání, a  to především ve vyšších vrstvách 
atmosféry. Na východě Trutnovska večer 
zpočátku sněžilo, později srážky přešly do 
zmrzlého deště a po půl osmé padal mrz-
noucí déšť. Díky vrstvě nového sněhu se 
ledovka tvořila jen na očištěných površích, 
jinde vznikala ledová břečka a  tříšť. Nad 
bod mrazu vystoupila teplota vzduchu 
krátce před 22. hodinou, tvorba ledovky 
na prochlazeném povrchu však pokračova-
la až do ranních hodin následujícího dne.  
To však ještě zdaleka nebylo vše…

V  průběhu odpoledne ve čtvrtek 18.  led-
na 2024 přešla od severozápadu pro změ-
nu výrazná studená fronta. Teplota začala 
rychle klesat, nastálé sněžení bylo dopro-
vázeno silným větrem, který vedl k vátí sně-
hu. Z rozbředlého sněhu vznikaly zmrazky 
a v místech se stékající a prosakující vodou 
se tvořilo náledí. V druhé polovině noci na 
pátek 19. ledna došlo k vyjasnění a dalšímu 
poklesu teploty. Ta nakonec dosáhla svého 
minima -12,9 °C v 6:39 SEČ.

A  do třetice všeho dobrého (v  tomto pří-
padě spíše zlého): Ve večerních hodinách 
v úterý 22. ledna se vyskytl mrznoucí déšť, 
který následně vedl na podchlazených po-
vrších ke vzniku ledovky. Do půlnoci spad-
lo 3,9 mm srážek, které ohladily již existující 
ledové plochy a částečně na nich i namrz- 
ly. V ranních hodinách ve středu 23.  ledna 
tak byly především chodníky zcela pokryty 
vrstvou hladkého ledu (ledovkou spojenou 
s náledím).

V  neděli 11.  února došlo po celodenních 
vydatných srážkách (ve Velkých Svatoňovi-
cích spadlo 16,7 mm deště) k vzestupu hla-
din většiny toků v Královéhradeckém kraji. 
Markoušovický potok úrovně povodňové 
aktivity nedosáhl, Úpa v Trutnově – Horním 
Starém městě vystoupila na 2. SPA (120 cm) 
a Labe ve Vestřevi až na 3. SPA.

Koncem března do střední a  východní 
Evropy pronikal v  nezvykle vysokých kon-
centracích prach a  písek ze severní Afriky. 
Znečištění se navíc nacházelo nepříliš vyso-
ko nad povrchem, takže vedlo k vyhlášení 
smogové situace. Na území Česka začala 
tato situace v sobotu 30. března a v men-
ší míře přetrvávala až do přechodu stude-

né fronty 1.  dubna. V  naší obci se zakale-
ní vzduchu projevilo nejvíce dopoledne 
v  sobotu 30.  března, samotné znečištění 
nebylo příliš měřitelné. Denní maximum 
dosáhlo +20,8 °C (nový rekord pro tento 
den), denní průměrná teplota +12,13 °C se 
stala novým rekordem pro první čtvrtletí za 
celou dobu měření od roku 1997.

Jarní návrat čápů

Jak poznají čápi v Africe, že je čas k návratu 
do Evropy, když si v televizi nebo rozhlase 
nemůžou poslechnout předpověď počasí? 
Jednoduše, protože jim na tom nezáleží. 
Termín jejich odletu se řídí především ka-
lendářem, tedy délkou dne a výškou slun-
ce nad obzorem. Ti naši opouští východní 
Afriku obvykle na přelomu února a března. 
Nejinak tomu bylo i letos, přesto k nám do-
razili o více jak týden dřív než před rokem. 
Na to již počasí vliv mělo, po cestě totiž 
panovaly ideální letové podmínky, a to pře-
devším v Turecku a na Balkáně. Kupředu je 
nesl i ne zrovna běžný jihovýchodní vítr.

A tak jsme se v Bohuslavicích dočkali Boh-
dana už 24. března. Na Bohunku následně 
čekal pouhé tři dny. I  ostatní čápi z  okolí 
se dostavili na svá hnízda s  předstihem. 
V okamžiku psaní tohoto textu (8. dubna) 
seděl Bohdan s Bohunkou už na třech vajíč-
kách, první bylo včera sneseno v Mladých 
Bukách (i tam se v pořádku vrátili Betynka 
a Bukáček). Obsazen byl i pivovarský komín 
v Trutnově, hnízdo ve Vlčicích i  v Královci. 
Po roční pauze se objevil čapí pár na hníz-
dě před Řezníčkovým statkem v  Batňovi-
cích. Nezbývá, než všem popřát úspěšnou 
sezónu a  co největší počet vyvedených 
zdravých čápat.

>> Pokračování ze strany 19

Vzájemný pozdrav čápů po příletu Bohunky (27. března 2024)


